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Obeti tržišča Sovjetske zveze 
Letos so se  naš i  po

slovni partner j i  iz  Sov
jetske  zveze  odločili za  
izbor kolekci je  m e s e c  
dni  p r e j  kot  j e  to obi
čajno. V s e  ostalo j e  
potekalo p o  ž e  ustalje-
f iem načinu brez  bi
stvenih sprememb.  
Opozoriti j e  bi lo  le  to, 
d a  so odgovorni  l j u d j e  
za izbor iz leta v leto 
zahtevnejš i .  Poznajo  
^ o d o  zahodne  Evrope, 
še b o l j e  p a  pozna jo  
zahteve svo jega  trži
šča, k i  s e  iz  leta v leto 
Spreminja i n  posta ja  
zahtevnejše.  Ponudba  

tržišču obutve  j e  
Vedno širša, v s e  pogo
steje  j e  v proda j i  av
strijska, nemška,  fran
coska i n  f i n s k a  obutev  
in  l e t u j e  š e  v idet i  vr
ste, čakajoče n a  moder-
^0 i n  kakovostno obu
tev, k i  v s a j  za  razred 
pdstopa od  poprečne 
jugoslovanske obutve, 
po ceni  p a  j e  za  razred 
cenejša. Ni s e  treba to-
^ej čuditi, d a  potrošnik 
rajš i  čaka uro  ali d v e  v 
Vrsti, kot  d a  b i  spotoma 
kupil  našo  jugoslovan
sko obutev.  

Ponudba i n  predstav
l j a n j e  kolekci j  obutve  

j e  resda skupna;  tak  j e  
namreč  samoupravni  
sporazum, v e n d a r  ko
lekci je  so si m e d  sebo j  
v s a j  tako različne kot 
naše  republike, če  n e  
š e  bol j .  Po tolikih letih 
sodelovanja  s k u p c e m  
j i m  j e  dobro znano  ob
n a š a n j e  v s a k e  tovarne 
d o  tega tržišča, v e d n o  
bo l j  posta ja  očitna kla
s i f ikaci ja  jugoslovan
s k i h  dobavite l jev  v do
bre, poprečne i n  tiste, 
katere b i  kazalo izločiti 
iz  sp iska  dobavitel jev.  Spričo dolgoletnega 
sol idnega p o n a š a n j a  
A l p i n e  d o  našega  naj
več jega  kupca, s m o  
v e d n o  razporejeni  v pr
v o  skupino, torej  m e d  
dobre  dobavitel je.  Le
tos j e  bi lo celo progla
šeno, d a  s m o  ponudi l i  
n a j b o l j š o  kolekcijo, 
k a r  j e  imelo tudi  ugo
d e n  uč inek  pr i  izbira
n j u  modelov, s a j  so  
pretežno upoštevali  na
še  žel je,  k i  so s e  skla
dale  z n a š i m i  proizvod
n i m i  programi i n  zmo
gl j i vostmi  i n  pr i  t e m  so 
povedali, d a  j e  lahko 
dati naročila, k e r  so  
v s e  grupe, k i  s m o  j i h  
predstavili,  dobre. 

®bratu n a  Colu bodo kmalu  zaokrožili delovni proces 

Marsikdo b i  o b  t e m  
pomisl i l  — kakšna ko
lekcija, s a j  v e n d a r  de
lamo v s e  leto le  n e k a j  
artiklov in  še  to iste 
modele  v n e k a j  barvah.  
Res  je .  T o  j e  končni  re
zultat. Toda, če hočemo 
to doseči, m o r a m o  ime
ti dovol j  široko kolekci
j o  (za leto 1986 okrog 
120 modelov),  k i  kupca 
v posamezn ih  g r u p a h  
prepriča, d a  j e  pravi lno 
usmer jena,  d a  j e  prak
tična i n  seveda, d a  b o  
prodajna.  Ker  p a  j e  
sov je tsko  tržišče tako 
obsežno, s e  p o  artiklu 
v e d n o  zbere jo  naročila 
le od  10.000 parov  da
lje, se  število modelov  
občutno skrči, k a r  j e  z a  
proizvodnjo  ugodno  — 
več je  seri je,  m a n j  raz
ličnih modelov.  

A l p i n i n a  kolekci ja  
n a m  j e  zagotovila do
v o l j  naročil za  pokr i t je  
v ta n a m e n  p laniranih  
kapacitet v letu 1986 n a  
v s e h  programih, seve
d a  pod pogojem, d a  iz
v r š i m o  obveze, k i  n a s  
še  pretežno čaka jo  v le
tu  1985. Opozoriti j e  tu
d i  n a  določene spre
m e m b e .  V e d n o  v e č  iz
v a ž a j o  naravn ih  boga
stev, k i  j i h  i m a j o  
ogromno, u v a ž a j o  p a  
tudi  artikle splošne po
trošnje,  k a r  konkretno 
pr i  obutvi  ž e  p o m e n i  
u r a v n o v e š e n j e  ponud
b e  i n  povpraševanja.  
Tore j  gre  za  ve l ike  i n  
odločilne s p r e m e m b e  v 
n a s l e d n j i h  letih v siste
m u  izbire obutve, k i  b o  
leto p o z n e j e  n a  policah 
n j i h o v i h  prodajaln.  

Ne glede n a  to, k a j  
dopuščajo  m e d d r ž a v n e  
pogodbe, k i  so v neka-
(Nadaljevanje na 2. strani) 

PREVENTIVNO 
ZDRAVUENJE 
- NOVA OBLIKA 
ODDIHA DELAVCEV 

Kot ste v našem časopi
su  že lahko prebrali, je  
letos prvič odšlo na  pre
ventivno zdravljenje in 
oddih 20 naših delavcev. 
Led smo tako prebili in  
upamo, da se bomo kma
lu  lahko pridružili delov
n i m  organizacijam, k i  
redno pošiljajo večje šte
vi lo delavcev v različna 
zdravilišča. 

Mi smo kot prvo zdra
vilišče izbrali Rogaško 
slatino. Zakaj? Razpola
gali smo z določeno ome
jeno vsoto in ker n a m  je  
Rogaška dala najbol j  
ugodno ponudbo oz. po
pust, smo se odločili, d a  
naši delavci gredo tja. Ne
kateri so vpraševali, za
k a j  smo izbrali samo ene 
toplice. Odgovor j e  pre
prost. Na skupino 20 oseb 
dobimo 20 % popusta. Ce 
bi  l judi  poslali v različne 
kraje, bi n a m  zmanjkalo 
sredstev, ker bi bili n a  od
d ihu  brez popusta. V bo
doče pa si bomo prizade
vali organizirati oddih 
delavcem vsa j  v dveh 
različnih termalnih zdra
viliščih. 

Mislim, d a  j e  veliko na
rejenega že s tem, d a  smo 
vpeljali  preventivno 
zdravljenje. Naša naloga 
pa je, da omogočimo čim 
večjemu številu delavcev 
takšen oddih, sa j  sem 
prepričana, d a  ga vsa j  pe
tina naših delavcev tudi 
zasluži. 

Hermina Cankar 
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Pred štiridesetimi leti se j e  začelo 
Vinko Govekar j e  bil  po drugi svetovni vojni  glavni po

budnik združevanja žirovskih čevljarjev. 
Tako je bilo v jun i ju  1945 v Zireh dokaj  živahno. O tem 

je že pred petnajstimi leti pisal prvi predsednik zadruge 
Cevljarna Žiri in  kasnejši direktor naše tovarne Vinko Gove
kar. Odločili smo se, da v neka j  nadaljevailnjih obudimo nje
gove spomine. 

V slogi j e  moč, j e  bilo glavno 
geslo, ki sem mu vedno sledil 

Prvo  nedel jo  v j u n i j u  j e  bilo v 
Bahačevem salonu zborovanje  
delavcev in obrtnikov, n a  kate
r e m  j e  govoril m a j o r  Roman. 
Pozival j e  navzoče, n a j  začnejo z 
obnovo in n a j  v z a m e j o  oblast  v 
s v o j e  roke; š e  posebej  j e  pozival 
čev l j a r j e ,  n a j  začnejo t a k o j  z de
lom in n a j  s e  združi jo v močne 
gospodarske  enote. Poudaril j e ,  
d a  j e  na  razpolago dovol j  u s n j a ,  
težave  p a  bodo s tehničnimi ma
teriali  in s stroj i .  Nas lednje  ju
tro m e  j e  Nace Naglič povabil, 
n a j  pridem popoldan v Soro n a  
ses tanek,  k j e r  bi  ustanovili  novo 
part izansko čev l ja r sko  zadrugo. 
Obl jubil  sem, d a  pr idem in pri
stavil,  d a  bom na  s e s t a n k u  pred
lagal  združitev v s e h  zadrug  in 
obrtnikov, malih in velikih, v 
eno zadrugo. Naglič m e  j e  gle
dal, naposled pa  j e  de ja l :  »To n e  
bi  bilo napak,  samo taveliki  s e  
bodo upirali.« 

Popoldan s e  j e  zbralo v Sori 
k a k i h  50 do 60 delavcev in obr
tnikov. Do u s t a n a v l j a n j a  zadru
g e  ni prišlo, k e r  j e  Naglič pojas
nil, d a  s e  j e  s i tuaci ja  spremenila  
in dal  besedo meni, d a  s t v a r  po
j a s n i m .  Navzočim s e m  povedal, 
d a  bomo uspešni  le, če s e  združi

mo v eno podjet je .  Nato s m o  iz
volili zastopnike, d a  bi  n a  se
s t a n k u  glavnih podje t i j  zastopa
li delavce in male  obrtnike, za  
vod jo  t e  delegaci je  j e  bil izvoljen 
Nace Naglič, A v g u s t  Bogata j ,  Ja
nez Žakel j  in J a k o b  Tavčar.  Isti 
večer  smo imeli s e j o  člani Posto-
l a r s k e  zadruge,  k j e r  s e m  tudi tu 
predlagal  združitev. Vs i  člani s o  
predlog odobravali  in obljubili, 
d a  bodo akci jo  podpirali. Malo pred koncem v o j n e  s e m  
bil namreč kot  akt iv is t  dodel jen 
okra jn i  gospodarski  skupini.  Pr
v a  m o j a  naloga j e  bi la dvigniti  
čev l jars tvo  v Zireh, katero  j e  
v o j n a  popolnoma uničila. 2. juni
j a  s e m  dobil pismo o k r a j n e g a  
odbora OF Škofi  a Loka, d a  mo
r a j o  č e v l j a r j i  v Zireh t a k o j  zače
ti z delom in d a  s e m  zato osebno 
odgovoren. Za uspešen  začetek 
in n a d a l j n j i  razvoj  s e m  menil, 
d a  j e  n u j n o  združiti v s e  čevl jar
j e  in tako  s m o  s e  sestal i  v sredo, 
8. j u n i j a  v gostilni Gostiša z za
stopniki Čev l j a r ske  gospodar
s k e  zadruge,  Postolarske zadru
ge, Čižmarske zadruge.  Delni
š k e  družbe  Sora  in zasebnikom 
Antonom Gantar jem  iz Nove va
si in Ivanom Zajcem iz S t a r e  va
si.  

Obeti tržišča Sovjetske zveze 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

terih odstavkih  često 
izs i l jene  n a  račun dol
goročne b lagovne me
n jave,  m o r a m o  biti  
s a m i  toliko pametn i  i n  
začeti spoštovati osno
v n e  tržne zakonitosti 
p r o d a j e  obutve. 

Povpraševanje  ni  
v e č j e  od  p o n u d b e  i n  za
to n i  v e č  zažel jeno po
ši l jat i  t j a  obutev  popol
n o m a  izven  p r o d a j n i h  
sezon, p a  četudi j e  to š e  
v e d n o  dovol jeno.  

Ocenju jem,  d a  n i  v e č  
daleč čas, ko  tudi  n a  
t e m  v e l i k e m  tržišču n e  

b o  v e č  prostora za  vsa
kogar, p a  tudi  če g a  šči
ti nešteto naš ih  spora
zumov.  Uspeval  b o  le 
tisti, k i  b o  ponudi l  
ustrezno obutev, dovol j  
kakovostno i n  d a  j o  bo
d o  dobavl ja l i  o b  pra
v e m  času. 

K l j u b  temu, d a  s m o  
tako močno izvozno 
u s m e r j e n i  n a  zahod, s a j  
tu  dob ivamo tudi  i d e j e  
za  n o v e  modele  i n  nabi
r a m o  izkušnje,  mora
m o  e n a k o  resno j e m a t i  
tudi  tržišče Sovjetske  
zveze. To p a  b o  jam
stvo za  prodajo  obutve  
v n a s l e d n j i h  letih v do
k a j  ve l ik ih  ser i jah.  

T o n e  K l e m e n č i č  

Navedena p o d j e t j a  s o  s e  no
v e m b r a  1943 v vojnih  razmerah 
združila in z n e k a j  delavci zače
la  delati v K r a n j u  pod f irmo:  
Kreisarbei t sgemeinschaf t  der  
Sairach Schuhmecher Krain-
b u r g  — Sawes t r a s se .  T o  podje
t j e  j e  po vojni  prenehalo obsta
jat i .  K e r  okra jn i  odbor K r a n j  ni 
izdal dovol jen ja  z a  prenos  imo
vine, s m o  s tov. F r a n c e n j  Mli
n a r j e m  in J e r n e j e m  Peterne-
Ijem šli v L j u b l j a n o  ter  pri mini
s t r s tvu  za  industr i jo  in rudar
stvo Sloveni je  izposlovali dovo
l j e n j e  in nato prepel ja l i  i m e t j e  
t e g a  p o d j e t j a  iz K r a n j a  v Žiri. 

Kot rečeno, začel s e m  sesta
nek,  pozdravil zastopnike in 
lastnike  podjet i j  ter  pojasnil,  d a  
se s tanek  skl icujem po dolžnosti. 
K e r  so delavci že  t re t j i  teden 
brez  redne zaposlitve na  eni 
strani,  na  drugi  pa  prebivalstvo 
brez  obutve, mislim, d a  j e  t reba 
t a k o j  popraviti  in obnoviti delav
nice ter  začeti z obratovanjem. 
Preden bi  začeli, j e  dobro, d a  po
mislimo in postavimo s t v a r  na  
nove temel je  v duhu novega ča
s a .  Predlagal  s e m  združitev 
v s e h  podjet i j ,  delavcev in obrtni
k o v  v eno s a m o  podjet je .  Nave
del  s e m  g lavne  značilnosti, iz če
s a  in k a k o  n a j  bi bilo to p o d j e t j e  
organizirano. Poudaril s e m  še,  
d a  bi  tako  n a j h i t r e j e  prebrodili 
težave, k a t e r e  j e  pr izadejala  voj
na,  in s e  gospodarsko dvignili.  
Ko s e m  končal, s e  j e  tako j  ogla
sil  zastopnik delniške  družbe  
Sora  Franc Mlinar in podprl 
akc i jo  za  združitev in de ja l ,  d a  
bomo tako  n a j h i t r e j e  uspeli  in 
koristili  k r a j u .  Za n j i m  s e  j e  
oglasil  zastopnik Postolarske za
d r u g e  J a k o b  Strlič; tudi t a  j e  
odobraval  združitev in pravil
nost  tega  koraka.  Začeli s m o  po
govor, k a k o  bi začeli z delom. 

Dogovorili s m o  se, d a  tako j  p f  
čnemo s pripravami in d a  bi za
čelo delati l e  m a n j š e  število 
lavcev. K e r  s o  g lavne  s tvar i  bil® 
dogovorjene,  s o  v sobo stopili za 
stopniki delavcev in malih obr
tnikov, posedli s o  okrog mize lO 
v o d j a  delegaci je  Ignac Naglič J® 
t a k o j  vprašal ,  k a j  s m o  s e  dogo
vorili. Zastopnik Čižmarske za
d r u g e  Lovro Kavčič j i m  j e  poja®' 
nil, d a  pričnemo v ponedeljek % 
delom in pristavil:  »Če hočet®' 
lahko pridete na  delo.« V o d j a  
legaci je  p a  j e  vprašal ;  »Drugeg® 
nič?« »Ja-aa, nič,« s e  j e  glasi l  oo 
govor. Zastopniki delavcev | 
malih obrtnikov s o  s e  dvignili i"  
demonstrativno odšli. V sobi J 
nasta l  mučen molk; čez n e k *  
trenutkov p a  s e  eden od ostal' 
zastopnikov dvigne in reče: 

»V g lavnem j e  dogovorjeno, 
ponedel jek pridemo in začnern 
z delom.« Za n j i m  s o  začeli vstf 
ja t i  in s e  pripravl jat i ,  d a  odide] 
š e  ostali. Spoznal sem, da  
a k c i j a  za  združitev po vodi, аК 
takoj nekaj ne ukrenem. Vsy. 
sem, stopil prednje in de]^ 
»Še malo počakajte,  r a d  bi v a ^  
š e  n e k a j  povedal!« Možje so P 
sedli  n a z a j .  K e r  s e m  bil n a j m ^ ^  
ši, s e m  s e  n a j p r e j  opravičil: »Г\ 
mislite, da va s  hočem učit!« 
de ja l ,  »le spomniti v a s  hočem f 
stvari,  k i  j i h  pozabl jate  in оро%  ̂
riti na stvari, ki j ih podcenj*^^, 
te. Ali se  spominjate napetih o 
nosov zadnjih deset let pred ̂  j, 
no med delavci in delodaja' 
Ali s e  spomnite medseboj . 
konkurence, mnogokrat neko , 
stne in nalojalne? Ali se  spo"? .̂ 
njate, da ste se  zmeraj zdr^z 
vali, ako ste hoteli prevzeti k® 
v e č j e  naročilo? Nobeno podj® 
ni bilo sposobno s a m o  spr^J 
v e č j e g a  naročila.« Naštel sem 
več  utemelj i tev.  Se  nada l j ' "  

Gostje iz Smederevske  P a l a n k e  
v soboto, 1. juni ja  j e  Alpino v spremstvu predstavnikov ob 
činskega sveta Zveze sindikatov obiskala delegacija iz 
bratene občine Smederevska Palanka. Predstavniki gosp"^ 
darskega i n  družbenopolitičnega živl jenja te občine so si 
zanimanjem ogledali tudi našo proizvodnjo 

I 

Gneča v Gorenji vasi  — kako dolgo še 
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Več obresti n a  zaloge — manj kruha 
Tema pogovora je slej ko prej likvidnost. To po-

možnost nemotenega poslovanja. K a j  nas na jbo l j  
ezi? v kakšn ih  pogojih b o m o  delali  i n  poslovali v pri

hodnje? Kako  delati? 

Sogovornik; Franci Mlinar, vod ja  f inančno raču-
•^ovodskega sektorja 

Kakšne so značilnosti fi-
^^nčnih g ibanj  v zadnj ih  pe-

" h  letih? 
Lahko rečem, da smo do 

1981 poslovali dokaj  ne-
oteno, kar kažejo tudi šte-

''Ke. Po tem letu pa opaža-
^ 0  rast  zadolževanja in s 

padanje akumulacije. 
, ^ to j e  vplivalo več dejavni-

rast  zalog vseh vrst, 
®ano v i š j e  obrestne mere 

^ kredite, premajhne mož-
Osti razpolaganja z deviza-

Ц ' (sedaj 45,9 %), omejitve 
^oza opreme, hitrejša ras t  

materialov. Tu j e  š e  ved-
večja  inflacija . . .  

^ Tako lahko sedaj  ugota-
J^nio, da akumulacija sa-

• ^ ne zagotavlja več razšir-
reprodukcije, temveč le 

1 .stavno reprodukcijo in 
''јЧе stroškov za povečanje 

ter poslovanje, ki nam 
, Ustvarjenimi devizami in 

3°hodkom 
delo. š e  zagotavlja 

to obdobje j e  zato zna-
da s e  zmanjšuje jo  la-

^ viri, povečujejo pa s e  tu-
ЈЧ yri, s katerimi poslujemo. 
Cffifži s e  sučejo sedaj  okoli 

: 50 %. 

menite o zalogah, ki  
У loko obremenjujejo? 
/-elo dobro osvetljuje sta-

an da smo imeli 30. 
IK nn zalogi v MPM 
at) 1 parov več kot 30. 
Sen • prepoča-
tev zalog, s a j  j e  obu-
1З4 H na zalogi 
Vn̂  . nedokončana proiz-y°dn a 90 i2d„?P ^9 dni, zaloge gotovih 
65 H • ^ dni  in materiali  
dni r pomeni skupa j  276 

ali čistih 9 mesecev. 
zalog materialov s e  

anr i к^иса februarja do 
" a  prav tako povečal. 

pa j e  stopnja odpi-
ôri opreme 64 %, proiz-

90 °preme pa celo blizu 
li Г)е1по bomo to izboljša-
Впгу̂ "Nakupom 150 strojev, s 

°c jo 750.000 $ medna-fod "^^ga kredita. 

so možnosti za 
teh in še drugih 

moramo gibanje  
'Vanja lastnih zalog s 

določen proces. Na primer; 
nabava poskrbi, da pride 
material v skladišče le neka j  
dni preden ga  potrebujemo, 
proizvodnja mora teči nemo
teno, iz skladišča končnih iz
delkov čimprej voziti na tr
žišče in doseči čim hitrejšo 
realizacijo plačil. 

Ob tem seveda vemo kak
šen j e  značaj naše proizvod-

n j e  in poslovanje brez kredi
tov ne bo šlo. Zato š e  enkrat: 
z inflacijo rastejo tudi obre
sti. Če bomo imeli visoke za
loge, bomo bolj odvisni od 
vedno dražjih kreditov, če 
bomo naredili premalo ali s 
prevelikimi stroški, bo manj  
ostanka dohodka in manj  
kruha. p 

Franci Mlinar — vodja fi
nančno računovodskega 
sektorja 

tujimi viri sredstev. Ustaviti 
moramo dodatno zadolževa
nje, kar  lahko dosežemo z 
boljšim obračanjem zalog. 
Investicije omejiti na naj
manjše, stroške pa zmanjša
ti na dva načina, z večjo pro
duktivnostjo in omejeva
n jem izdatkov. Doseči, da bo 
delovna organizacija imela 
dovolj denar ja  za novo fi
nanciranje. Sicer s e  lahko 
zgodi, da bomo delali samo 
š e  za obresti. 

V kakšnih zunan j ih  pogo
j ih  pa bomo delali? 

Obresti bodo š e  naprej na
raščale. Sedaj  so 71%, za
mudne obresti pa 80 %. Manj 
bo možnosti za kredite, celo 
za izvoz in pripravo izvoza, 
k j e r  j e  % obresti ugodnejši. 
Grozi sprejem deviznega za
kona, ki bo centraliziral de
vize delovnih organizacij in 
nam lahko povzročil dodatne 
težave, na primer zastoje v 
proizvodnji, ker ne bomo 
mogli pravočasno nabaviti 
materiala itd. 

Kako s m o  notranje pri
pravl jeni  na  te težave? 

Lahko rečem, da j e  še pre
malo prodrlo spoznanje, da z 
rast jo obresti pada akumula
cija. Rešitev pa j e  v našem 
smotrnem organiziranju de
la, pri čemer imajo delovne 
informacije, podprte z raču
nalnikom, lahko odločilno 
vlogo. Gre namreč za to, da 
s e  zmanjša potreben čas za 

Iz naših prodajaln 
Oglasili so s e  delavci naše prodajalne v Kranju. Takole 

nam pišejo: 

Prodajalna v Kranju j e  bila odprta leta 1962. Od takrat 
pa do sedaj  smo dosegli kar  lepe rezultate, s a j  smo v naši 
mreži po prometu vedno med prvimi osmimi. V letu 1984 
smo bili na četrtem mestu po prodanih parih in finančno na 
osmem mestu. V letošnjem prvem tromesečju smo tretji  po 
prodanih parih in četrti po finančnem rezultatu. 

Kranj  j e  industrijsko mesto s 34.000 prebivalci in okoli
co, k j e r  j e  tudi približno toliko prebivalcev. Povečini so to de
lavci in temu primerna j e  tudi kupna moč, kar  čutimo tudi ob 
močni konkurenci, s a j  j e  v Kranju 11 prodajaln s čevlji, kate
re  imajo dostikrat večjo izbiro in tudi blago po izredno niz
kih cenah (ostanki izvoza). Za doseganje dobrih rezultatov j e  
potrebno, da imamo na zalogi vso izbiro blaga, ki nam j e  na 
razpolago ter dobro postrežbo; prodajalec s e  mora stranki 
posvetiti in j i  znati svetovati, da se odloči za nakup. 

Naša kolekcija j e  vedno ožja, kupci pa pridejo v našo 
prodajalno z namenom, da bodo kupili žirovske čevlje. Tež
ko j e  ustreči, s a j  moških čevljev Alpina nima, gojzar šivane 
izdelave, to j e  planinskih čevljev, po katerih so naše proda
jalne slovele, ne izdelujemo več. Enostavnejših cenejših 
smučarskih čevljev v pretekli sezoni skoraj  ni bilo (izpad 
prodaje smučarske obutve j e  bil v pretekli sezoni ravno zara
di tega zelo velik). Kolekcija ženskih čevljev j e  tudi vedno 
ožja. Za jesen 84 so bili narejeni preodprti modeli, gumarice 
s e  že več let delajo na ista kopita in podplate. Kupci pogosto 
pravijo: s a j  takih modelov pa imam doma že več parov. Pred 
leti smo imeli boljše kolekcije za širši krog potrošnikov. Da
nes pa s e  novosti uva ja jo  le za mlade, pa š e  te so malokdaj 
res  uspešne. 

Kolekcije otroških čevljev so revne, pa š e  teh ne dobimo 
dovolj in sredi sezone se znajdemo brez potrebne obutve. Za 
pomlad imamo fantovski čevelj, v f leksu z gumo, ki bi bil pri
meren bolj za jesen, za pomlad pa z usnjenim podplatom ali 
pa v lepljeni izdelavi s tanjšim podplatom. 

V pogojih, ko kupca moramo obdržati, bi morali š e  bolj 
sodelovati že pri sami sestavi kolekcije in bolj 'upoštevati 
predloge prodajaln. Pa tudi pri naročanju bi morali imeti več 
možnosti naročati modele v več barvah. 

Kakovost naših in izdelkov kooperantov j e  vedno slab
ša, vedno več j e  blaga, katerega zaradi napak vračamo, s a j  
kontrola napake spregleda. Pri sedanjih cenah j e  kupec bolj 
zahteven in vidi vsako napako, včasih pri več parih iste šte
vilke ne dobiš para brez napake. 

Velik problem so zaloge, za katere nismo vedno sami 
krivi. Pa š e  nekaj  je: reklame na televiziji ali v časopisih sko
ra jda  ni. Za aranžiranje tudi ne skrbimo. Konkurenca ima 
ekipe aranžerjev, ki ure ju je jo  izložbe ali v s a j  pripravijo lična 
opozorilca, katera privabijo mimoidoče. Tako nam preosta
ne, da s e  trudimo, da imamo po zmožnostih urejeno izložbo. 
Ob tem pa s e  najdejo posamezniki iz tovarne, ki kritično 
ocenjujejo naše prizadevanje. 



Vinko Bogataj i n  Gabrijel Vegel j  izdelata mesečno tudi 
d o  1200 sekal 

v nekdanjem »bunker
ju«, k j e r  j e  bilo pred ča
som skladišče vnetljivih 
snovi, j e  seda j  izdeloval-
nica sekalnih nožev. 

Tu delata Vinko Boga
t a j  in Gabrijel Vegelj,  ki v 
»sezoni« izdelata tudi po 
1.000 do 1.200 sekal me
sečno. 

»Tehnologi prinesejo 
šablone, po katerih izde

KflKO UfTVnRIflfflO 

Vsa sekala delamo d o m a  
napravi. Vse  skupa j  j e  
treba š e  zvariti, včasih tu
di ojačati z oporniki zno
t r a j  sekala. 

Od težav, ki j ih imava 
tu bi najprej  omenila čas, 
s a j  s e  včasih res zelo mu
di, posebno če pride do 
kakšnih sprememb. Stro
j e  imamo kar dobre; na
pravo za krivl jenje  so iz
delali tu v Alpini, tako da 
ni problemov z vzdrževa
njem. 

J e  pa to delo dokaj  na
porno, ker zelo trpijo ro
ke, tako da j ih včasih ob 
dveh komaj dvigneš. 
Tresl ja j i  so tu nepresta
no, posebno hudi so, če 
delava v i š ja  sekala za se
k a n j e  podplatov, ki so tu
di iz debelejšega materia
la. Druga neugodnost j e  
hrup, tako da sva že po-
malem gluha. Zaradi ta
kih pogojev greva vsakih 
neka j  let tudi na kontrol
ni pregled, kar  pa ne po
maga veliko; samo upava 
lahko, da ne bova na sta
r a  leta čutila posledic. Ne
prijetno j e  tudi to, da ne 
moreva imeti rokavic, ker 

lujeva sekala za v s e  tri 
programe in to za sekanje  
zgornjih in spodnjih de
lov čevljev. Sekala za pod
plate so včasih izdelovali 
v kovačiji, kar  pa j e  po
stalo prezamudno in pre
drago. Za izdelavo sekal 
uporabljamo specialno 
švedsko jeklo, ki g a  naj
pre j  nasekava na ustre
zne kose, potem pa te ko
s e  ukriviva na posebni 

Izdelano sekalo j e  treba 
še  zvariti 

nimaš potem pravega ob
čutka. Tako s e  velikokrat 
ureževa, s a j  j e  meterial 
za sekala zelo oster. 

No, to delo j e  ocenjeno 
z 11. oz. 9. skupino, kar  j e  
bolj  malo in če ne bi bilo 
norme, bi s e  slabo zasluži
lo,« smo izvedeli. 

Nejko Podobnik 

Kako d o  bol jš ih  rešitev — 
Uredništvo Delo-življenja 

Na nek način ste me prisilili, da vam odgovarjam na vaše upra-
šanje: Veste morda га boljšo rešitev? Oglasite se in sporočite vašo 
rešitev na komisijo za inovacije v službo za samoupravna in pravna 
vprašanja. 

Večkrat ste v glasilu obravnavali problem zalog, vendar se ni 
povedalo, kdo je kriv za zaloge. Zato sem konec januarja želel odda
ti predlog v zvezi s tem, vendar ga niso sprejeli. Prepričan sem, da 
komisija za inovacije (pri tem ne mislim kritizirati člane komisije), 
pri taki obliki, predvsem pa organiziranosti, ne more delovati ne
prestano dalj časa. Komisija oz. njeni člani niso stimulirani. Nima
mo spodbudnega sistema nagrajevanja, da bi nek predlog oziroma 
rešitev zaživela do končnega cilja in uspeha. 

Predlagam, da ustanovimo v Alpini skupino inovatorjev (morda 
manjše skupine), v katere bi se lahko vključil vsak delavec. Te sku
pine inovatorjev bi morale biti samostojne in imeti določena sred
stva in pogoje za svoje delovanje. V njej bi bili samo tisti, ki resni
čno delajo (lahko tudi izven delovnega časa) oz. pripravljajo predlo
ge novih rešitev, ki prinašajo ekonomski uspeh. Pri vsaki inovaciji 
oz. boljši rešitvi bi morala skupina inovatorjev dobiti nagrado, ki bi 
spodbujala k ustvarjalnosti. Tako bi bila skupina resnično zaintere
sirana, saj samo en inovator mnogo težje uspeva. Vsak delavec v to
varni, ki je le pripravljen delati tako, bi preko te skupine inovator
jev moral imeti možnost, da svojo pobudo, predlog, rešitev uresniči 
v praksi. 

Skupina inovatorjev naj bi imela možnost reševati tudi proble
me — pomanjkljivosti, napake, na katere bi delavci opozarjali. Saj 
se v bistvu učimo na napakah. 

Zdi se mi nujno, da čimprej pomagamo ustanoviti te skupine 
oz. da damo vse pogoje, predvsem pa oblikujemo spodbuden sistem 
nagrajevanja inovatorjev. 

Mislim, da bi s skupino inovatorjev ustvarili boljšo ustvaijalno 
vzdušje, vendar v sodelovanju z vodilnimi delavci. 

Primer ene skupine inovatorjev bi lahko bila načriovanje proi^' 
vodnega procesa s pomočjo računalnika. Vemo, da je zaenkrat za 
delo zadolžen le en delavec, ki naj bi v štirih letih rešil mnogo vpi'<^' 
šanj. Zakaj ne bi delala skupina, ki bi to lahko osvetlila z večih 
ti in hitreje opravila nalogo, ki je v tem trenutku res prvenstveno^, 
saj menim, da bi morali v Alpini največ napraviti pri organizacij' 
dela. 

Skratka, ustvariti je potrebno splošno klimo za ustvarjalnost' 
tako da bo delavec sam dal predloge, ne da bo potrebno preko naš^' 
ga časopisa vedno znova pozivati naj se oglasijo. 

Alpina bi tako lahko hitreje napredovala v organizaciji, prod^' 
ktivnosti, kvaliteti dela in tudi v delitvi rezultatov. 

F r a n c i  More 

Obisk delovne skupine 
Konec m a j a  j e  A lp ino  obiskala ena  izmed delovnih skupi*^  ̂
k i  so n a  pobudo občinskega komiteja zveze komunistov ob'^ 
skale več delovnih organizacij  n a  temo OPIRANJE NA LA' 
STNE SILE. Ocenjujemo, d a  j e  bi la  ta akci ja koristna, ker 
šlo b o l j  za  i zmenjavo  i zkušen j  i n  s tem poglobljeno raz""®' 
Ijanje o problematiki, m a n j  p a  za  načela. 

Čeprav so govorili o mnogih  praktičnih rešitvah v otežen'^ 
pogojih, j e  bil  poudarek vendarle spet n a  inovacijski deja^' 
nosti, posebno p a  še, d a  b i  določene širše projektne nalo^® 
poverjal i  skup inam in  posameznikom p o  posebnem nači"'' 
nagrajevanja.  



VRžno le 
Dfl YEfflO 

V mesecu m a j u  j e  bila 
Huktuacija delavcev ne
koliko manjša,  tako da j e  
nastopilo delo 6 delavcev, 
2 delom pa j ih j e  prenaha-
lo 5. 

Delovno razmerje so v 
iOZD Proizvodnja nasto
pili: Peter Jesenko in Mi
lan Bogataj, ki sta s e  vr
nila s služenja vojaškega 

ter Javorka Jovano-
ki j e  nastopila delo v 

niontažnih oddelkih. 
V TOZD Prodaja so na-

stopili delovno razmerje:  
v prodajalni Niš Verica 
Stoičić in Vesna Ristić, v 
P^rodajalni Subotica pa 
Eva Cikora. 
. Z delom so v TOZD Pro-
izvodnja prenehali: Ida 

koclroY/^ 
поуке ^ 

f« 

Burnik, Pavla Albreht in 
Vida Justin, ki s ta  odšli v 
pokoj in Peter Trček, ki j e  
odšel na služenje vojaške
g a  roka. V TOZD Prodaja 
j e  na podlagi ukrepa di
sciplinske komisije pre
nehalo delovno razmerje 
Djuru Tustecu — proda
jalcu iz prodajalne Sisak. 

^ocociti <̂0 Sa 

ТП7 maju so sklenili zakonsko zvezo iz 
ZD Proizvodnja sodelavci Marija Miklavčič, Roma-

Jol Уо,пја Trček, Irma Oblak, Silva Podobnik, 
sfc Vidmar iz obrata Col, iz Delovne skupnosti 

^Pnih služb pa Lidija Podobnik in Anton Čadež. 
^ , Ob tem pomembnem življenjskem koraku vsem 

^етго čestitamo in jim želimo predvsem zdravja, 
'^sebojnega razumevanja, sreče in zadovoljstva! 

Denar za najnujnejše 
potrebe že zbiramo 

ђо deluje sklad vzajetn-
o l f« v  • M e s e č n o  z b e r e m o  
doK-I- ̂ ^  000 din.  Možno j e  

' "a jveč  okoli 50.000 d in  
®i'la brez obresti 

6an? več delovnih or-
'ani tudi v Alpini 
novi^- razmišljati o usta-
'ftoči vzajemne po-
odbo" ^°"Udo j e  dal izvršni 
Огра̂ . Konference osnovnih 
O i J . .^acij zveze sindikatov, 

smo kolektiv obvesti

li, pripravili pristopne izjave, 
j ih š e  v letu 1984 zbrali in 
ugotovili, da j e  v sklad vza
jemnosti vstopilo skoraj  tre
t j ina kolektiva. Kot sem že 
omenila, j e  članstvo sklada 
na osnovi pristopne izjave in 
seveda s plačilom prve član
ske  vloge. Začetne članske 
vloge so 200 din mesečno, 
vplačujemo pa j ih od 1. janu
a r j a  1985 ob mesečnem iz
plačilu osebnih dohodkov; to-

R, 

K a j  b o m o  delali letos 
v krajevni  skupnosti? 

re j  ima vsak  član do konca 
m a j a  vplačano za 1000 din 
vlog. Mesečno s e  tako v 
sklad nabere več kot 100.000 
din vlog. 

S sredstvi sklada upravl ja 
poseben odbor sklada, ki 
odobrava posojila iz sklada, 
ta  s e  odobravajo po pravilni
ku sklada, ki določa, da mo
ra  imeti član sklada vplača
no na jmanj  15% zaprošene
g a  zneska posojila (za zapro
šeni znesek 10.000,— din vla
g a  1,500,— din), torej  bo do 
nu jn ih  jesenskih nakupov 
ozimnice  že možno dobiti 
manjše  vsote za pomoč pri 
nakupih. Ob več prošnjah s e  
seveda upošteva tudi položaj 
prosilčeve družine, posojilo 
bo prej  dobil član sklada v 
težjem materialnem položa
ju.  Vloge v sklad s e  ne obre
stujejo, prav tako pa so tudi 
posojila brezobrestna, odpla
čilni rok pa j e  12 mesecev. 
Najvišj i  možni znesek poso
jila j e  dvakratni poprečni 
osebni dohodek delovne or

ganizacije v preteklem letu 
(letos j e  torej najviš j i  mo
žni znesek posojila okoli 
50.000,- din). 

Iz izkušenj v delovnih or
ganizacijah, k j e r  imajo skla
de vzajemnosti že več let, 
lahko ugotavljamo, da s e  po 
neka j  letih zbere toliko de
narja,  da vsak prosilec lahko 
dobi odobreno posojilo v naj
viš jem možnem znesku, po 
več letih s e  vplačane vloge 
tudi vrnejo. 

V prvem letu plačevanja 
bomo seveda š e  vedno imeli 
mogoče težave, da ne bomo 
mogli vsem ugoditi, a upa
mo, da bomo precej denar
nih zadreg že pri oskrbova
n j u  ozimnice lahko rešili. 

Še toliko: če kak član skla
da želi povečati svojo član
sko vlogo, to lahko stori v ju
ni ju in decembru tako, da 
bomo spremembe zaradi 
boljše evidence delali le dva
krat  letno. Podobno vel ja  tu
di za tiste, ki bi s e  želeli 
vključiti na novo. 

Anica Govekar 

Tole preberite 

sjno 1̂ "̂' program i n  f inančni  načrt krajevne skupnosti  Žiri 
i^vn obravnavali  n a  de ln ih  zborih krajanov že v okviru 
Hqv ^'^'^zprave. Po zakl jučku pa j e  bi l  še  skupni  zbor obča-

^*"0 te plane dokončno sprejeli. Osnovna ugotovitev: 
udeležba, vendar pestra razprava 

km ruke druge Košir# 

i'redsJednika poiovodnog o&ora Alpine 

Zagreb,31.05.1985. 
Gijenjeni druže direktore, 

prilikam nedavnog izleta u GrCka za vrijeme pradaženih prvomajakih 

praznika,na otaku Kreti upao earn u neprilike i bio izgubljen &a 

dana u jednom dijelu klanca na podrufijju Nacicnalnog parka Saotarije. 

U torn neabičnom i damaćinima slaba poznatan alpskon krajoliku 

uered Mediteranapkrajollku raatrganih ofitrih etijena,ponora,bujioa, 

kanjana i divokoza amještenom u ercu enijegon pokrivenih Bijelih 

brda proboravio earn eticajem okolnoeti tih deset dana bez hrane, 

a posljednja četiri i bez vode.Jeo sam neke ličinke i s malo 

vlastite upornosti i mnogo sreče uspia sam se u posljednjaj fazi 

dahidracije dokopati čuvarske postaje na turističkam putu odakle 

sam vojnim helikapterom prebačen u bolniou. 

Ovaj UTOd bio je potreban da ^ b i a t e shvatili da bi i najmanje oSte-
denje cipele i/ili nage ma strane cipele značila u ovakvim uvjetima 

sigurna smrt.Sa zebnjom sam svaka jutro pfpmatrao stanje svojih 

cipela (Alpine 5*36-3).Hodao sam naime.iltitofinijeipenjaa se po 

kamenju oštrom poput noža od jutra da mraka.lek posljednji dan 
pajavia se mali zarez na vanjskaj koži petnog zgloba na jednoj 

oipeli.Uz dva tri prerezana konfiiča to je bilo sve.Cipela nije 

oBtetila ni fiarapu od Čiste vune.Ponekad sam na stijeni morao 

provesti noč u cipelama,jednom č a k i mokrim,bez ikakvih posljedica 
po noge,Na nogama nije nastao ni jedan Žulj.l danes su cipele u 
dobrom stanju i prikladne z a dwljnju upetrebu« 
Oejedam potreba ,dru2e direktort,po povratku sa'Krete da Ves zamolim 

da tehnolozima i radnicima tvornice prenesete moja duboku zahvalnost 

na vrhunskem kvalitetu izrade.To mi se čini naročite značajnim 

u današnjem vremenu često nesolidne i ishitrene zarade.Oni su,i 

ne znajuči,pooogli da se moj k®tur nije pridružiš kosturima 

divljači na koje sam na tom neobičnom (za mene lično:jezivom) 
putu nailfzio. Г-- • 

Srdačno VjiS ' ^ ^ , t ;  v ^ i , 1 v ' 
/Dragan Zivkovid,dipl.inž./ 

'•:»< Sef odjela pouzdanosti 

iilZ-Tvornica poluvodiča 

*iv.: Varšavska 14, 

41000 ZAGKf3 



RflZeOYOR ZA UREDniKOYO fflIZO 

Na temo; ZAKAJ NI VEC INOVACIJ 

V razgovoru so sodelovali; Marinka TUSEK, Adolf KRI-
ŽNAR, Janez SPIK in  Cveto GRUDEN. 

Razgovor sta vodila Nejko PODOBNIK i n  Tatjana MO-
HOKlC, zapiske pa j e  uredila Danijela VEHAR. 

Delo  — ž i v l j e n j e :  
Prosimo, d a  poveste  n e k a j  

š tev i lčn ih  podatkov  o inovaci
j a h ,  t e h n i č n i h  i zbo l j šavah  i n  k o 
r istn ih  pred log ih  v A l p i n i  v z a d 
n j i h  pet ih  let ih.  
Marinka  TUŠEK: 

Iz izkušenj ,  ki j ih  imam kot  
sodelavka  komis i je  za  inovacije, 
n a j  omenim le to, d a  j e  bilo v 
zadnj ih  letih p r i j a v l j e n o  le ne
k a j  inovacij  letno. 

Preden bi poskuša la  oceniti 
k a k o  j e  t a  d e j a v n o s t  organizira
na, bi  omenila še, d a  j e  odgovor
nost  za delo komis i je  v e s  č a s  po
v e r j e n a  pravni  službi, k a r  j e  mi
lo rečeno, nenavadno. Tako  tu 
oprav l jamo organizaci j ske  in 
t a j n i š k e  posle za  komisi jo,  izra
čunavamo prihranek in poskrbi
mo z a  pravno zaščito. 

Mislim, d a  j e  p r a v n a  zaščita 
tudi edina dejavnost,  ki g r e  pra
vni  službi v pogledu inovacij .  Če 
i z h a j a m  iz tega, lahko povem, 
d a  že  tu nastopajo  hude težave, 
zlasti, če g r e  za  p r i j a v o  patenta.  
Nekateri primeri  s e  v lečejo  tudi 
po sedem let, t ako  d a  inovaci ja  
s a m a  zaradi tehnološkega raz
v o j a  med tem časom že zastari .  

Ker  p a  s e m  spoznala tudi dru
g e  š i b k e  točke organiziranosti  
inovaci j ske  de javnost i  v Alpini, 
n a j  j ih  n e k a j  omenim. Stik z 
l judmi,  ki  bi bili dolžni sodelova
ti, j e  zelo težko vzpostaviti.  Mi
slim, d a  bi v o d j e  programov in 
v o d j e  razvojev  morali biti naj
bol j  zainteresirani  za  razvoj  in 
š i r j e n j e  inovaci jske dejavnost i ,  
v resnici p a  se, razen nekater ih  
iz jem, n e  trudijo, d a  bi to do
segli .  

Za več j i  razmah inovaci j ske  
de javnost i  bo potrebna primer
n a  spodbuda. 

N a g r a j e v a n j e  bi  morali izbolj
šat i  in nagrada  bi morala  biti od
v i s n a  od povečanega dohodka 
po uvedbi inovacije.  To pa  pome
ni, d a  bi  morali uvest i  spreml ja
n j e  učinka inovacije. Dohodek 
p a  bi morali ob zakl jučnih raču
nih prikazovati  posebej .  Inova
tor bi tako  v n a p r e j  dobil le akon
tacijo, obračun p a  n a  podlagi že  
omenjenih  ekonomskih učinkov 
in to toliko č a s a  kot  s e  dohodek 
izkazuje,  seveda  v sk ladu  z za
konskimi omejitvami.  S e d a j  iz
plačujemo pr ihranek glede n a  
predvidevanje,  nihče p a  n e  vodi 
evidence, k a k o  j e  z učinki v 
p raks i .  Opazila s e m  tudi, d a  j e  
problem ki  i z h a j a  iz delovnega 
opravila; nekomu s o  to delovne 
naloge, drugemu p a  ne, odstotek 
nagrade  glede n a  f a k t o r  p a  s e  gi
b l j e  od 15—90 %, k a r  včasih vna
š a  nepotrebno s labo voljo.  Na 
v s a k  način pa  j e  to problem, ki  
g a  j e  potrebno preštudirati .  

Delo  — ž i v l j e n j e :  
K a k o  o c e n j u j e t e  organiz ira

nost  inovac i j ske  de javnost i  v A l 
p i n i ?  (obveščenost, m o ž n o s t  d e 
lovan ja,  uresnič i tev  predlogov,  
s p o d b u j a n j e )  
A d o l f  KRIŽNAR: 

Inovaci jska de javnos t  v Alpini 
š e  ni organizirana na  ravni  kot 
bi želeli; j e  š e  na  začetku. 

Da bi  inovaci j ska  d e j a v n o s t  
zaživela, bi morali vkl jučit i  pro
fesionalno delo s tehnične stra
ni. Do s e d a j  j e  na  tem področju 
delovala le komis i j a  za  inovaci
j e ,  ki p a  j e  bol j  samoupravnega  
znača ja .  Komisi ja  s e  j e  pri  svo
j e m  delu n a s l a n j a l a  n a  pravil
nik; pravilnik p a  j e  nekoliko 
okoren in bi morali začeti raz

miš l ja t i  o izdelavi novega, ki  bi  
bil  bol j  prilagodljiv,  s a j  j e  seda
n j i  ve l ikokrat  zaviral  inovacij
s k o  dejavnost .  V novem pravil
niku bi bilo n u j n o  potrebno 
opredeliti vlogo pobudnika i d e j e  
in t istega,  ki  idejo  uresniču je jo  
do konca. 

V z a d n j e m  času  s e  j e  pokaza
lo, d a  j e  v naš i  delovni organiza
ci j i  dosti l judi, ki  i m a j o  v e s e l j e  
in s o  tudi sposobni z a  oblikova
n j e  novih idej .  Če p a  bi  delavce, 
ki  s o  dali nove ide je  vpraša l i  ka
k o  s o  zadovoljni s st imulacijo,  bi  
večina odgovorila negativno. 
Največj i  problem pri  r e š e v a n j u  
predlogov za  inovaci je  j e  v tem, 
k e r  s o  s e  zadeve zavlačevale in 
predolgo reševale,  k a r  s p r a v l j a  

Ne zato, ker piše v časopisih — 
to je nujno za nas 

i nova to r j a  v s labo voljo i n  j i h  n e  
spodbu ja .  Za to  i m a j o  predlaga
tel j i  občutek, d a  predlog nima 
posebnega pomena. V s a k a  iz
bol j šava,  inovacija ali koristen 
predlog bi  s e  moral  obravnavati ,  
ko  j e  zadeva rojena,  t e d a j  j e  tudi 
n a j b o l j  koristna.  Po v s e j  ver je t
nosti bi t a k r a t  pr inesla  n a j v e č  
uspeha  ter  spodbud, d a  s e  bo 
predlagatel j  š e  bol j  poglabl ja l  v 
raz i skave.  

Delo  — ž i v l j e n j e :  
Omeni l i  ste, d a  b i  rabi l i  č love

ka,  k i  b i  s e  u k v a r j a l  z inovac i j
s k o  d e j a v n o s t j o  p o  tehn ičn i  
plati.  
Adol f  KRIŽNAR: 

Ni pomembno, kdo bi  vodil 
inovaci jsko dejavnost .  Mislim, 
d a  bi  s e  s t rokovnjak  po tehnični 
s trani  n a j b o l j  razumel  n a  idejo. 
Hitre je  lahko ugotav l ja  in odlo
ča  ali j e  predlog koristen. Nisem 
mislil, d a  bi k ocen jevan ju  pred
loga pritegnili s t rokovnjake,  s a j  
s m o  to že  delali. Zdi p a  s e  mi, d a  
s e  v tisti DO, ki  i m a j o  to dejav
nost  bol j  razvito, nekdo poklicno 
u k v a r j a  s to de javnost jo .  To s e  
pravi,  d a  vzpodbuja,  vodi, obve
šča  t i s te  l judi, ki  s o  zainteresira
ni in i m a j o  smisel  za  inovaci jsko 
de javnost .  Dobro bi  bilo, če bi  s e  
v s a k a ,  š e  tako  malo pomembna 
inovacija objavi la  v našem časo
pisu.  V posebni rubriki  bi  obja
v l ja l i  novosti s področja proiz
vodnje,  razvoja  . . .  S tem, k o  de
lavcu d a j e m o  pr iznanje  z a  nje
govo ustvar ja lnost ,  že  spodbuja
m o  n a d a l j n j a  pr izadevanja .  Trd
no s e m  prepričan, d a  s e  npr.  v 
ciklusu proizvodnje naredi  zelo 
vel iko izbol jšav,  z a  k a t e r e  p a  po 
v s e j  ver je tnost i  v e  le delavec, p a  
mogoče š e  n jegov  nadre jeni  
mojs ter .  Za v s e  ostale m a n j š e  iz
bol j šave,  ki  s o  uvedene, p a  n e  v e  
nihče. S tem, ko  bi  podobne 
s tvar i  š i r š e  objavili,  bi že  spod
budili delavca, ki  s i  bo zamislil  
izboljšavo, d a  bi  j o  tudi pr i javi l .  
Morda s tem dosežejo  le to, d a  
s v o j e  delo o p r a v l j a j o  l a ž j e  ali p a  
več  zaslužijo, k e r  j e  storilnost po 
izbol jšavi  več ja .  
Cveto GRUDEN: 

Delavci n e  p r i j a v l j a j o  m a n j š i h  
predlogov, če vedo, d a  n e  bo fi
nančnega rezultata.  Tehnologi 
opažajo,  d a  j e  v Alpini n a  stotine 
drobnih izbol jšav.  Za d r u g e  to
v a r n e  govorijo, d a  i m a j o  tudi 
v e č  s to izbol jšav.  S a j  j i h  imamo 
tudi pri nas,  mogoče j e  pri teh 
tudi 10.000 din f inančne koristi  
letno. Mislim, d a  bi  bilo potreb
no spodbujat i  tudi n a j m a n j š e  
predloge. 

Delo  — ž i v l j e n j e :  
Ce b i  b i lo  teh  m a n j š i h  pred lo

g o v  več, b i  j i h  l a h k o  o b j a v i l i  v 
In formator ju .  Seda j  v Delu  — 
ž i v l j e n j e  p o s k u š a m o  ustvarit i  
do ločeno  k l imo,  d a  b i  de lavc i  
razmiš l ja l i  o inovac i jah.  
Adol f  KRIŽNAR: 

Danes  j e  ž iv l j en je  tako, da  
v s a k o  s tvar  g ledamo skozi  di
nar .  P r a v  gotovo bi  bilo potreb
no n a  področju inovaci j ske  de
javnost i  pogledati pravi lnike ti

st ih DO, ki  i m a j o  to dejavnost 
b o l j š e  razvito kot pri nas .  Pr®' 
gledati  bi morali, k j e  j e  k a j  do
b r e g a  in to vkl jučit i  v n a š  pravil
nik.  

Delo  — ž i v l j e n j e :  
Med d r u g i m  s e  t u d i  dohodek 

o d  i n o v a c i j  n e  o b r a č u n a  k oseb
n e m u  d o h o d k u  de lavca.  T o  pa  j® 
slabo.  Ce b i  radi  i m e l i  ustvar ja ' '  
n e  delavce,  b i  j i h  m o r a l i  plačat'-
N a v s e z a d n j e  j e  tako, d a  nekd" 
d e l a  p o  n o r m i ,  d r u g i  ustvarja 
drugače,  i n  b i  m o r a l  biti  tud* 
n j e g o v  OD o d v i s e n  o d  tega. 

K a k o  p a  o c e n j u j e t e  povezav" 
m e d  inovac i j sko  i d e j o  i n  pove
z o v a n j e  s s trokovno  s l u ž b o  ot-
r a z v o j n o  s l u ž b o ?  

Cveto GRUDEN: 
Do s e d a j  j e  bi la m a j h n a  ver; 

jetnost,  d a  bi zaživel predlog, k' 
bi  g a  dal  delavec. Po mojei"  
imamo prednost  razvo jne  služ
be, s a j  predlog lahko speljernp 
napre j ,  d a  v proizvodnji  zaživi; 
Zadolžiti bi  bilo potrebno dva  a''  
tri  delavce, d a  bi s e  u k v a r j a l i  sa; 
mo s predlogi in s e  posvetili tud' 
drobnim predlogom. Tako  P® 
z m a n j k a  časa,  k e r  m o r a j o  delav
ci poleg inovaci jskih predlogo^ 
opraviti  š e  s v o j a  redna  opravHa 

A d o l f  KRIŽNAR: 
Pri predlogih delavcev iz pr"'  

izvodnje  lahko nastopi d r u g  p"""' 
b lem. V s lučaju,  d a  bi prišli 
takih predlogov izbol jšav,  bi  s® 
nekdo lahko počutil ogroženega 
Toda, delavec s e  n a  posame^' 
nem ož jem področju lahko zel® 
usposobi in s tvar i  pozna p r a v  ta
k o  dobro kot  tehnolog, č e  ne ^ 
bol je .  Tehnolog mora  imeti širs' 

p o g l e d  v celotno proizvodnji '  
Ce j e  tore j  tehnolog l jubosumen 
d a  bi  delavec z n jegovega  P" 
dročja  dal  izboljšavo, t a k a  
b o l j š a v a  n e  bo mogla zažive"-
Delavec na  normi n ima  možnp 
st i  in časa,  d a  b i  dokazoval, da J _ 
n j e g o v a  zamisel  dobra. V s e  »o 
vosti  običajno naleti jo  n a  odp"^ 
k o  p a  izbol jšavo uvedemo, vsa  
ve,  d a  j e  bilo koristno. Tako  vio'. 
m o ,  d a  t e h n o l o g  a l i  v o d s t v e n  
delavec s t v a r  lahko veliko 
spe l je .  Zato pravim, d a  bi  s e  
ra l  z v semi  novostmi neko 
u k v a r j a t i  poklicno. 
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- ž i v l j e n j e :  
ЧјпепЈИ ste množ ičnost  i n  

zd predloge.  V a ž n o  s e  m i  
li •' 4 ?  ustvar i  k l i m a  razmiš-
'^jočih de lavcev.  A l i  i m a t e  v 
. 'Slih k a k š e n  n a č i n  s t imu lac i j e  
Glavcev, k i  d a j e j o  pred loge?  

^veto G r u d e n :  
P J "majhnimi predlogi s e  bodo 
Vat moremo pričako-'  

k a r  n a e n k r a t  n e  v e m  koli-
L jzurnov. Važno j e ,  d a  s o  spod-

ude in ne, d a  j e  človek zatr t  že  
Za Če bi npr. komis i j a  
, nek predlog ugotovila, d a  j e  

risten, n a j  bi določila m a j h n o  
, Srado, npr. v s a j  500 din s a m o  
1 k e r  j e  predlog bil. To bi  bi-
14 ,°Dra spodbuda za  v s e  ostale, 
" e l o  _ ž i v l j e n j e :  
str il m o ž n o ,  d a  s o  nekater i  
^ "kovn i  de lavci  p r e o b r e m e -

® s v o j i m  v s a k o d n e v n i m  
islc •' s e v e d a  n e  g r e  z a  
Q n o v i h  rešitev, t e m v e č  

edvsem o p r a v l j a n j e  stare 
^ akse? N a v s e z a d n j e  j e  potreb-
hlt '®'*'"rno modern iz i rat i  v e d n o  
f i n  n a  v i š j o  raven,  če  ho-

b o m o  ostali  v sve tu  
J ^ . u r e n č n i .  R a z m i š l j a l  s e m ,  
teh •'"'očene naloge,  k i  s o  z a  

^nologe preobsežne,  k e r  m o -
гЈ^ vsakodnevno pripravljati 
ča' '"^"'^vodnjo, razpisal i  nate-
alî ' pover i l i  p o s a m e z n i k o m  
p s k u p i n a m .  
^-veto GRUDEN: 

v razvoju  in lahko re-
da  s m o  postali s e r v i s n a  

•Dâ • proizvodnje. Veliko j e  
C P'''nate vo jske«  in s k o r a j  ni 
bQj^P''®'n'šljevati o k a k š n i h  iz-
tj-jV avah, razen o reš i tvah spro-
Pra Seveda moramo pri-

postopek, č e  g r e  z a  novo 
Se J^^odnjo, k a r  p a  j e  s tarega,  
Dgl "®vlja iz leta v leto. 

'o — ž i v l j e n j e :  
loč b i lo  pr imerno,  d a  b i  d o 
ki h " "  "®'oge pover i l i  l j u d e m ,  
ti^ p J ' b  b i l i  p r iprav l j en i  nared i
j o  ,®j®ktna naloga,  b i  j i m  l a h -
Iji r^kli, z n a p r e j  d o l o č e n i m i  ci-
foij'^^'Jogoče ce lo  z d o l o č e n i m  

GRUDEN: 
ciijj® ne bi  prišli  iz delovne sre-
bln^- k j e r  s o  obravnavani  pro-
iu ri'' *•? bi  zaživelo. V sluča-
Pis k '  t a k e  naloge raz-
d e i b i  s e  pr i jav i l  nekdo izven 
јдиЛ'̂ ® sredine, bi bil pri delu 
ђ^ко celo oviran. 

S °  "~ ^ v l j e n j e :  
b i  š e  l a h k o  razširi l i  ino-

8|ђ-̂ ®ко dejavnost? Govorili 
o nekom, k i  b i  bi l  profesio-

ђђЈ ® Zadolžen z a  to de javnost ,  
p f j  ® s p o d b u d a h  v javnost i  i n  

^"^"Gmu n a g r a j e v a n j u ;  z a  
1ђа .. predloge n a j  bi uvedl i 
Cvo. „Pavša lne  nagrade.  

GRUDEN: 
fe s  ^ inovaci jsko d e j a v n o s t  
Tal profesionalec, bi  s e  mo-

H ° spoznati na  strojni-
doci'r® bi bi la izvedba l a ž j a  in 
„„^dnejša. 

A d o l f  KRIŽNAR: 
Če bi bil ta v o d j a  čev l ja r sk i  

s t rokovnjak,  bi  v s e k a k o r  imel 
težave  v mehanični ali obratno, 
če bi bil delavec v neposredni 
proizvodnji, o b s t a j a  možnost, d a  
bi  g a  ovirali tehnologi. Težko bo
mo dobili človeka z nekim ugle
dom in znanjem.  
Delo — ž i v l j e n j e :  

V a ž n o  j e  tud i  to, d a  b i  i m e l  ta 
č lovek  tud i  organizac i j ske  spo
sobnosti .  
Adol f  KRIŽNAR: 

P r a v  gotovo bi morali delovati 
v teamu, nekdo bi dal idejo, dru
gi  bi s tvar  organiziral, t ret j i  bi 
zadevo izvedel itd. o b  tesnem so
delovanju  delavcev, ki  j i h  novost 
zadeva.  
Delo — ž i v l j e n j e :  

Npr. d a  b i  i m e l i  organizator ja  
inovac i j ske  de javnost i ,  b i  s e  m o 
ral  le-ta tesno naslonit i  zlasti  n a  
de lavce  v razvo j ih  i n  v o d j e  pro
g r a m o v .  Le o b  v s e s t r a n s k e m  so
d e l o v a n j u  v s e h  treh  b o m o  dose
gl i  napredek.  In formac i j sko  i n  
p r o p a g a n d n o  v l o g o  p a  l a h k o  
o p r a v l j a m o  p r e k o  sredstev  o b 
veščan ja .  T u  j e  š e  p r a v n a  zašči
ta i n  d r u g a  dela,  k i  b i  omogoča
la  tekoče o p r a v l j a n j e  v s e h  n a 
log. Z a n i m a  m e ,  k a k o  j e  z n a 
g r a j e v a n j e m ?  

A d o l f  KRIŽNAR: 
Za n e k  predlog lahko porabi

mo malo časa,  z a  d r u g e g a  
ogromno. Mislim, d a  bi nov pra
vilnik moral  bo l j e  spodbujat i  to 
delovanje.  
Delo  — ž i v l j e n j e :  

Prednosti  i n  slabosti  pr i  pove
z o v a n j u  inovac i j ske  de javnos t i  
i n  d e l a  s t rokovn ih  s l u ž b  r a z v o j a  
v A l p i n i ?  

J a n e z  SPIK: 
Mi v razvoju  s e  zavedamo, d a  

moramo spre jemat i  tudi predlo
g e  drugih.  Potem poskušamo 
ide je  uresničevati  v praks i .  Pri 
tem p a  p r i h a j a  do raznih stran
sk ih  problemov. 

Ce j e  izbol j šava  s a m a  v redu, 
š e  n e  pomeni, d a  bomo z n j o  av
tomatično dosegli večj i  učinek. 
Treba  j e  prilagoditi in spremeni
ti delovni proces, upoštevati  ma
terial  in orodje, včas ih  tudi na
učiti l judi  delati n a  nov način. 

Pri tem i m a j o  svo jo  vlogo tudi 
mojstr i .  

K a r  zadeva  možnosti za  vkl ju
č e v a n j e  v inovaci jsko dejavnost,  
j e  seveda  res,  d a  imamo delavci 
razvo ja  več  možnosti, toda tudi 
drugi  s e  lahko vkl juči jo .  

Zagotovo p a  vem, d a  s e  t a  pri
z a d e v a n j a  premalo cenijo, po
sebno š e  zato, k e r  j e  tako delo 
povezano s prece j šn j im rizikom. 
Sicer pa  že  s a m o  delo v razvoju 
t e r j a  neprestano p r i l a g a j a n j e  in 
povezovanje  z drugimi  služba
mi, d a  za  proizvodnjo r e s  lahko 
pripravimo v s e  kot  j e  t reba.  Po
sebno s e  j e  t reba zavzeti  teda j ,  

č e  naletimo na  n e k  problem in 
poiskati  j e  t reba  rešitev.  Mogoče 
š e  misel  v zvezi s š i r j e n j e m  ino
v a c i j s k e  dejavnosti;  t a  bi s e  raz
širila, če bi razpisovali  reš i tve  
nekih problemov. 

Cveto GRUDEN: 
Inovacije i m a j o  vel ik  pomen v 

tehnološkem procesu. Tehnolo
g i j a  j e  ž iva  s tvar  in j o  moramo 
neprestano izboljševati  in razvi
jat i ,  drugače  postaneš  neekono
mičen in nekonkurenčen. Na 
z a d n j e m  s e j m u  s t ro jne  opreme 
v Pirmasensu s m o  videli, d a  s o  
č e v l j a r s k e  tovarne napravi le  
ogromen k o r a k  napre j .  Vs i  teži
j o  k avtomat izac i j i  postopkov,  
u v a j a n j u  računa ln i škega  k r m i 
l j e n j a  strojev,  nekater i  s o  pr ika
zal i  t u d i  robotizaci jo  t e r  s tem 
z m a n j š a n j e  delovne sile, izbolj
š a n j e  tehnoloških procesov in 
dosegli  pr ihranke  materiala.  Mi
slim, d a  j e  p r a v  zato š e  toliko 
b o l j  pomembna inovaci j ska  de

javnost .  Če n e  bomo razvi ja l i  de
lovnih procesov, bomo zaostali  
š e  bol j .  Pri tak i  množični proiz
vodnj i  j e  v s a k a  minuta dragoce
na. Vel ika racionalizacija j e  že  
tudi izbol j šava delovnega mesta,  
pogojev dela, k a r  neposredno 
vpliva na  počutje delavca, n a  
storilnost in proizvodnjo. 

Neposredni delavci za  s t ro jem 
ali pa  vodilni bi morali opozarja
ti n a  probleme in težave, ki j i h  
imajo.  

Delo — ž i v l j e n j e :  
Govori  s e  l e  o i n o v a c i j a h  v 

pro izvodn j i .  A l i  j e  b i l  k a k  pred
log  n a  d r u g i h  področ j ih?  
Adol f  KRIŽNAR: 

V času  m o j e g a  mandata  v ko
mis i j i  za  inovacije t a k š n e g a  
predloga ni bilo. Prepričan p a  
sem,  d a  j e  tudi pri poslovnih 
procesih pr ihaja lo  do izbol jšav,  
vendar  j ih  niso pr i jav l ja l i .  

Delo  — ž i v l j e n j e :  
K o t  m l a d  t e h n i k  gotovo raz

miš l ja te  o d e l o v n i h  postopkih.  
K a j  m e n i t e  o m o ž n o s t i h  v k l j u 
č e v a n j a  i zbo l j šav?  
Cveto GRUDEN: 

Možnosti za  v k l j u č e v a n j e  v 
inovaci jsko d e j a v n o s t  so. Največ  
bi j i h  bilo, če bi s e  problem po
kazal .  Na svo jem področju v idiš  
problem, lahko si  p a  tudi »slep«, 
d a  problemov n e  v idiš  več. Mi
slim, d a  bi s e  morali stalno izpo
polnjevati  in seznanja t i  z no
vostmi, obiskovati  se jme,  s a j  
t a m  vidiš  ideje.  Tehnologi dolgo 
č a s a  nismo hodili po s e j m i h  
s t ro jne  opreme ali na  oglede 
drugih tovarn. T a m  bi s igurno 
videli k a k š n o  novost. 

Kar  zadeva  inovacije  in izde
lavo prototipov s e  moramo zave
dati, d a  j e  to tudi določeno tve
g a n j e .  

ZAKUUCEK: 
Prvo kar  moramo ugotoviti je, d a  so za nas  inovaci

j e  ekonomska nujnost  i n  n e  konjiček nekaterih ali de
javnost, ki  se j e  lotevamo, ker  pač o tem toliko pišejo 
č a s o p i s i . . .  

Iz tega sledi, d a  mora tako razuml jeno delovanje  
najti  ustrezno mesto v organizaciji  dela v tovarni, z 
ustreznimi spodbudami,  vk l jučno  z nagrajevanjem 
ustvarjalnega dela, kot sestavnega dela osebnih do
hodkov delavcev. 

Inovacijsko delovanje b o  toliko učinkovitejše, koli
kor širše bo. Hkrati pa moramo od splošne k l i m e  p o  
iskanju  novega prihajati n a  natečaje za reševanje na
log, obl ikovanje  skupin  za izvedbo določenih širših 
strateških nalog za izbol jšanje dela ali zmanjšan je  
stroškov dela in  poslovanja. Doseči bo  treba tesno so
delovanje:  razvojne s lužbe — vodje  programov — or
ganizator inovacijske dejavnosti  — inovatorji  — sode
lavci v uresničevanju novega. Tudi  v kadrovski politiki 
b i  moralo inovacijsko delovanje  imeti p o m e m b n o  vlo
go. 

Dohodek, ustvarjen z inovacijami, bo  treba prika
zovati posebej  i n  ga namenit i  prav za to delovanje.  Do
bro b o  treba skleniti celotno verigo: propaganda — 
spodbude — predlogi — obravnava — prototipi — po
skusna  proizvodnja — redna proizvodnja — spremlja
n j e  uspehov — nagrajevanje — pravna zaščita. 

Pravilnik bo  treba č imprej  prilagoditi tem načelom. 

Ne zato, ker piše v časopisih — 
to j e  n u j n o  za nas 
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z njimi je rasla Alpina 

Filip Možina sodi prav 
gotovo v tisto generacijo 
žirovskega proletariata, 
ki je že od mladosti krep
ko občutil, kaj pomeni 
delo in zaslužek. 

Takole se Lipe spomi
nja teh časov: 

»Ko sem dopolnil 
enajst let, sem šel služit 
in ostal do petnajstega le
ta ... Tedaj pa sem odšel 
v Idrijo in se izučil za če
vljarja. Vrnil sem se v Ži-
ri in delal pri več moj
strih, kakor je naneslo de
lo. Če ga ni bilo dovolj, 
smo bili hitro odpuščeni. 
Skozi življenje smo se 
prebijali, kakor smo ve
deli in znali; nekateri 
smo se lotili del pri regu
laciji Sore. Tako je bilo 
pred vojno ... 

Med vojno sem se na 
Jesenicah vključil v Pre
šernovo brigado, kasneje 
pa sem odšel v Kosovelo
vo, kjer sem bil najdlje, 
dokler nisem odšel v če
vljarsko delavnico na Lo
kvah in Trebenčah. 

Že takoj po vojni sem 
se zaposlil v tedaj ustano
vljeni zadrugi Cevljama 
Žiri. 

Dobro se spominjam ti
stih časov. Delali smo z 
veseljem in tisti, ki smo 
bili vajeni pomanjkanja, 
smo bili kar zadovoljni s 
čmim kofetom in košč
kom kruha. Bilo je tudi 
veliko prostovoljnih de
lovnih akcij za odstranje
vanje ruševin iz vojne, 
gradnjo tovarne, zadruž
nega doma, šole. Udeleže
val sem se vseh akcij.« 

Leta 1948 poleti je bila 
zgrajena nova tovarna. 
Kaj ste delali potem? 

»Po vojni sem v začetku 
opravljal različna dela. 
Kasneje pa sem delal na 
cvikariji za izdelavo ra
zlične obutve, vse tja do 
leta 1961, ko sem se upo
kojil.« 

Lipe si je po vojni z ve
likim odrekanjem vse 
družine zgradil hišico, z 
vsega 100.000 din posoji
la. »Več si nisem upal 
vzeti, ker sem se bal dol
gov, saj smo poznali pri
mere izpred vojne, ko so 
dolžnike »prodali na bob
nu«. No, izkazalo se je, da 
je bil pri nas pameten ti
sti, ki se je zadolžil, koli
kor je bilo le mogoče ...« 

Ob svoji osemdesetle
tnici sedaj Lipe živi mir
no življenje upokojenca. 
Pred leti je rad vrgel kak
šno partijo balinanja, po
tem pa je prišla bolezen, 
ki ga pesti iz leta v leto 
bolj. 

Toda tu in tam, kljub 
težavam plane na dan 
značilen iskriv humor — 
in zvemo kakšno zanimi
vost iz preteklosti. 

Nejko Podobnik 

Obstoj fužin in rudarstvo 
v gornji Poljanski dolini rjn 
I v a n  R e v e n  ' ' 

Slovenska  peč j e  bila že  bol j  
izpopolnjena in tu s e  j e  že izobli
koval  poklic r u d a r j a  in topilni-
č a r j a ,  medtem ko s o  s e  s podob
nim delom p r e j  u k v a r j a l i  s a m i  
k m e t j e .  

Tudi izplen j e  bil bol jš i .  Pri 
pečeh s e  j e  več  topilničarjev 
združilo, d a  s o  bili k o s  več j i  pro
izvodnji  in delitvi dela.  S priho
dom ita l i janskih mojs t rov  s e  n a  
Slovenskem že  u v e l j a v l j a  izbolj
š a n i  način t a l j e n j a  železove ru
de. Po znanem i ta l i janskem me
s tu  Brescia  imenujemo te  peči 
b r e š č a n s k e  peči, k e r  s o  od t a m  
tudi n a j v e č  pr ihaja l i  mojs t r i  to-
pilničarj i .  

Geološka rudna  zanimivost 
škofjeloškega pogorja, zgor
njega dela  Poljanske doline 
in  okolice — do Idrije 

Preda lpsko  hr ibovje ,  m e d  ka
tero sodi tudi Š k o f j e l o š k o  hribo
v j e ,  s k r i v a  v svo j ih  nedrih pre-
nekatere  rudnine, Kroparsko, 
selško, pol jansko,  žirovsko, 
idr i j sko  in cerk l jansko  območje  
s k r i v a  mnogo dragocenih in 
uporabnih rudnin. Tu s o  železo, 
b a k e r  s svoj imi sopotniki, anti-
mon, uran  in živo srebro.  Če tr
dim, d a  so železovo rudo š e  do 
pred dvesto  leti izkoriščali od Je-

lovice do i d r i j s k e g a  preloma do 
Hotedrščice in L j u b l j a n s k e  ko
tline, n e  bo s tem nič z laganega.  
Seveda  so rudo izpirali in pri
prav l ja l i  v vodah in rekah,  k j e r  
s o  bile tudi topilnice in fuž ine  za  
p r e k o v a n j e  vl i tega železa v upo
r a b n e  polizdelke. Pod masivom 
S t a r e  Oselice s o  š e  do nedavna  
iskali  in kopali bakreno rudo. Š e  
d a n e s  s o  sledovi rovov pod Ple-
čem, n a  Planini nad Cerknim s o  
prenehali  še le  pred n e k a j  leti. 
Opuščen rov  j e  tudi na  Sovodnju 
in »pri Pajklcu« v Hobovšah. 
S k o r a j  do p r v e  svetovne v o j n e  
p a  j e  A v s t r i j a  celo topila bakre
no rudo »pri Topličarju« v Kopa-
čnici. Pesek  t e  ja lovine s m o  š e  
pred dva j se t imi  leti vozili v Žiri 
z a  pos ipanje  cest. Uranovo na
ha ja l i šče  p a  s e  razsteza  v s e  do 
Rovt preko  Žirovskega v r h a  in 
p r e k o  s v .  Valentina v s e  do Selc. 
Da pa  j e  živo s rebro  od Idri je  
v s e  do Žirov, ni t r e b a  posebe j  
omenjat i .  Z odkr i t jem bogatej
š i h  ležišč železove rude  v Bosni 
(Vareš, L j u b i j a )  in bogatih ležišč 
b a k r e n e  rude  v Boru n Majdan-
p e k u  so n a š e  rude  železa in ba
k r a  postale ekonomsko nezani
mive  za  izkoriščanje,  k a r  s e  
imamo zahvaliti  sodobnemu 
transportu, kot  s o  cestni promet, 
železnice in ladje .  

V s tar ih  zapisih in us tnem iz
ročilu o m e n j a j o  pr idobivanje  že
leza v Volčah pri Pol janah,  v 
Brebovnici in Lučnah, v dolini 
Volake pri  Hotavl jah, v Hobov
šah,  k j e r  j e  o b  sotočju Hobovšči-
c e  in Sore stala  fužina,  ki  s e  j e  
oskrbovala  z rudo iz Nove Oseli
ce, pod Vrsnikom pri  V r b a n u  v 
Osojnici, v Brekovcah, Pikalcah 
in Idriji.  Mogoče so rudo topili 
š e  d r u g j e ,  s a j  j e  zapisano, d a  s o  
rudo kopali n a  Vehršah,  pod Za-
vratcem, Gorah, Vrsniku,  Ledi
nah, Gradišču, Sivki, Novi Oseli-
ci in š e  k j e  drug je ,  k a r  ni ome
n j e n o  v nobenem zapisu.  

Franc Kos  j e  zapisal  v svo j i  
kroniki:  »Doneski k zgodovini 
Š k o f j e  Loke in n j e n e g a  o k r a j a «  
L j u b l j a n a  1894 (Nar. univ.  knjiž
nica): Fužine s o  s e  razv i ja le  v 
t r e h  s topnjah  in to od leta 1300 
do 1450. leta 

— ta l i lna  peč  z m a s a m i  
— kladiva  z a  p r e k o v a n j e  
— s t rn i t ne  ta l i lne peči in kla

diva  v fužinah.  

Nizke peči iz k a m n a  niso bile 
stalno n a  istem mestu,  v plitvih 
j a m a h  — ta ln icah ,  v k a t e r i h  so 
talili.  Kuri l i  s o  z d r v m i  i n  podpi'  
hoval i  z mehovi .  J a š e k  — sapnik 
j e  mer i l  p e d  p r e m e r a .  V takih 
pečeh s o  pridobivali iz rude  tako 
imenovane »volke«, k i  s o  tehtali 
15 k g .  T a k e  volke  s o  f u ž i n a r j i  W' 
di  da ja l i  gosposki  namesto  daV" 
k a .  

Fužine s o  i ta l i j anskega  izvO" 
ra .  V s e  n a š e  fuž ine  s o  bi le  veza' 
n e  n a  i ta l i j anska  in levantinsk® 
tržišča, zato s o  imeli tudi žeblJ' 
i t a l i j anska  imena (male in vel'" 
k e  n a r b e  — teča j i  z a  vrata).  M8' 
le  n a r b e  s o  s ta le  65 krajcar jev-

Franc Kos: »Doneski k zgodo' 
v ini  Š k o f j e  Loke in njeneg® 
o k r a j a «  (L jub l jana  1894, Narod' 
n a  univerzitetna knjižnica) 

V Brekovicah j e  imel Jakoh 
Heinricher hišo in fužino (h®' 
mer), žago, katero  j e  kupil 
Ivana Cimpermana, kovačnic^ 
in tri  k a j ž e .  Eno k a j ž o  j e  kup'  



IMi  KRAJ 

o konca apr i la  j e  v Žireh tekla j a v n a  razprava o predlogu 
azvojnega programa i n  f inančnega  načrta k r a j e v n e  skup-
osti z a  leto 1985. V okv i ru  j a v n e  razprave s o  bil i  p o  v a s e h  i n  
^seljih organizirani  tudi  zbori  kra janov,  k i  s o  bi l i  zlasti v 
l^dišču kra ja  s labo obiskani.  
•cer j e  b i lo  p r i p o m b  n a  predlog kar  precej, v e n d a r  s o  se  n a  

^hupnem zboru  kra janov  2. j u n i j a  dogovorili,  d a  n a j  b i  b i le  
T pripombe, k i  s e  nanaša jo  zlasti n a  v z d r ž e v a n j e  cest i n  

J"4gih k o m u n a l n i h  naprav  v kra ju,  smern ice  z a  pr ihodn j i  
P'an. 

ženski pevski zbor 
DPD Svobode Žiri 

dostojno proslavil 
svojo petletnico 

»z  neutrudnim in pridnim delom je zboru uspelo, da se je 
povzpel na solidno raven in je do danes nastopil na številnih 
revijah v občini in izven nje«. 

To piše v spremnem besedilu programa koncerta, in ta 
ocena prav gotovo drži. 

Svojo vsestranost ženske pod vodstvom pevovodje Slobo-
dana Poljanška gojijo že vseh teh pet let, kar so dokazale tudi 
na slavnostnem koncertu I. junija, ko so pele pesmi renesan
se, slovenske umetne pesmi, priredbe narodnih pesmi in pe
smi narodnoosvobodilne borbe. Stiriinštiridesetčlanski zbor 
je zapel deset pesmi in navdušil poslušalce, ki so, žal, le delno 
napolnili dvorano DPD Svobode. 

Lepo se je vključil Moški pevski zbor Alpine, ki je poča
stil obletnico svojih kolegic s štirimi pesmimi. 

Ob koncu pa se je izkazal še Mešani pevski zbor Anton 
Jobst, ki ga že od oktobra 1983 sestavljata oba zbora. 

Še šopki drugih zborov in organizacij, priznanja pevkam 
in najboljše želje za naprej — in  za nami je bil spet prijeten 
kulturni dogodek, ki sta ga vodila napovedovalca Martina 
Mlakar in Wadtmir Novak. 

Nejko  Podobn ik  

Pivka,  d rugo  od K l e m e n t a  
/^••erja, t ret jo  j e  naredil  s a m .  
^'Napisano v letu 1560). 

Povzetek iz k n j i g e  Slovenska  
hii .avtorjev Baš—Rekar ,  ki  j e  
L. ® izdana 1954. leta (Tehnična 
°'blioteka) 

1 Kanal z globokim sapni-
se je končal pred skledo ta-

ne peči, od koder je  krenil na-
Q .̂ "̂ ost proti zahodni strani — 
p Patini v skledi talilne peči. 
p 9̂ zidom v smeri talilne peči 
I j® stala navpično na jašek 
(vfJ'^^nssta plošča 0,80 x 0,42 m 

stol). 

— Plavž j e  obs ta ja l  iz; 
a) talilne peči, 
b) sapnika  in globeli z a  odtok 

vode  iz talilne peči, k i  j e  imela 
s treho pokrito s škri l i  (sapnik) 

— »Volki«, ki  s o  j i h  pridobili v 
tak ih  pečeh s o  prvotno tehtali  
od 30 do 40 k g ,  k a s n e j e  p a  od 100 
do 150 k g .  

— Koro š k e  ve t rne  peči s o  
imele sapnike  nape l jane  v dno 
tali lne peči, k a m o r  s o  dovaja l i  
z rak  z mehovi. 

— P o  Agricolini metod i  iz 
XVI. s to le t j a  m o r a  plavž imeti v 
dnu j a š e k  zaradi  odtekan ja  vla
ge.  J a š e k  j e  bil globok 70 cm, 
93 cm j e  bil dolg, 55 cm širok.  

de k a ž e  razporeditev nase l ja  v Brekovcah vzdo lž  
^^sitega brega  r e k e  Sore. V to se  pr i  »e« steka potok Črna 
P a * ' p o s e s t v o  Puc, pr i  »1« je stala peč, pri  »2, 3 in 4« 
Ig Poslopja železarne.  »5« je kolovoz iz gozda, »6« pa s o  ru-
Јц žage. Pri »b« j e  posestvo Matevža Novaka, p o  domače  
(A i® cesta i z  Žirov i n  »g« j e  točka risanja.  

' ' "u l lner,  NUK, L jub l jana )  

— K m e č k e  peči s o  s ta le  o b  
vodi, zaradi p r a ž e n j a  s labo pro
dukt ivne  rude. To s o  bi le  pred
hodnice s lovenskih peči. Razlika 
j e  bi la  v tem, d a  j e  s lovenska  
peč imela v e č j e  sapnike.  P r v e  
kmečke  peči s o  imeli v nekate
rih delih A v s t r i j e .  V kmečko peč 
s o  morali  dovesti  300 m '  z r a k a  
in skuri t i  60 k g  ogl ja,  d a  s o  dali  
vo lka  težkega  30 k g .  

Duna j sk i  profesor  A l fons  
Milliner p i še  v svo j i  š tudi j i  žele
zars tvo  n a  K r a n j s k e m  (Dunaj  
1906): 

Vigenjc i  — fuž ine  v gospostvu 
Loka: 

Pri tem omenja,  d a  s o  poleg 
n a j s t a r e j š e g a  že lezarskega  
obrata  v Železnikih obs ta ja l i  š e  
m a n j š i  obrati  — vigenjci  v Ho-
bovšah,  Brekovicah, Brebovnici, 
Kerschbach (ver jetno Češnjica), 
P f fa fenbach  (Far j i  potok), Wei-
senbach (Beli potok) in Hota-
v l j e .  

Zanesl j ivo j e ,  d a  s o  s e  ti ru
d a r s k i  obrati  razvili  iz s tar ih  
kmečkih talilnih peči, e n a k o  kot  
r u d a r s k i  obrati  Veldes,  Weis-
s e n f l e s  in Radmandsdorf.  Sledo
v e  teh obratov n a j d e m o  tudi v 
teh gorah.  T a k o  s e m  naše l  žlin
dro n a  Sivki  (971 m), poleg Gra
dišča (999 m), pri  Ledinah 
(800 m) kot dokaz pras tar ih  
obratov. Ko s o  s e  naučili graditi  
v e č j e  peči, s e  j e  več  m a n j š i h  to-
pi lničar jev  združilo v več j i  
obrat, v katerem s o  s e  lastniki  
vrst i l i  po določenem v r s t n e m  re
du. Obsta ja l i  s o  ciklusi  po 8 ted
nov, kot s m o  že  spoznali v As-
slingu. Kropi, Steinbiichlu, Že

leznikih in Idriji.  Kot pr imer  ta
k e g a  združevanja  p r e d s t a v l j a  
tudi fuž ina  pri Žireh v Hobov-
šah.  

V ozkem trikotniku, k j e r  s e  
Hobovščica izliva v r e k o  Soro, j e  
m e d  dvema vodnima tokovoma 
s ta l  nekdan j i  kovaški  obrat,  o 
k a t e r e m  d a n a š n j i  prebivalci n e  
vedo nič, čeprav  s e  š e  d a n e s  t a  
naselbina i m e n u j e  Fužine. 

Od potoka Hobovščica s e  odle
pi s t ruga,  k i  o s k r b u j e  mlin, p r e j  
s e  j e  s to vodo polnil r ibnik ime
novan »bajer« 30 m dolg in š irok.  
Med ribnikom in konico z e m l j e  
j e  š e  danes  v tleh polno črne  tež
k e  železove žlindre. 

Rudo s o  dovažali iz Nove Ose-
lice, k j e r  j e  bilo nahaja l i šče .  
N a j s t a r e j š a  zapisana poročila o 
v igenjc ih  v s e b u j e  u r b a r  Loške
g a  gospostva  iz leta 1560. Vigenj
ci s o  imeli dovol jen je  od loške  
gospode, ki  j i h  j e  oskrbovala  z 
rudo in lesom, zato s o  j i m  mora
li plačevati obresti .  V d a j a t v a h  
s o  omenjeni  Hans  Lingič, J a k o b  
Zorn, Pavel  Jančič, J a k o b  Hein-
richer, Lorenz Comperman in 
Wastel  K a m e r .  V n e k e m  pismu 
22. oktobra 1568 s e  o m e n j a  last
nik fuž ine  v Hobovšah Hanz 
Flack. Na podboju v r a t  fuž ine  
Hanza Flocka j e  bi la zapisana  
letnica 1569, ista  letnica j e  bi la 
tudi n a  podboju v r a t  lastnikov 
d r u g e  fuž ine  Hanza Trentina iz 
Canobola in E n e a s a  Gelt inger ja  
iz Idri je.  

V z a d n j e m  znanem zapisu od 
24. septembra  1616 piše, d a  j e  
Hadawolsh (Hobovše) železar
s k i  obrat  v lasti  Valentina Rum-
bla.  (Se n a d a l j u j e )  
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Kronometer Alp ine  — 
prijetno presenečenje 

K a r  230 t e k m o v a l c e v .  Z b r a n a  v s a  e l i t a  r e k r e a t i v -
c e v  z a h o d n e  S l o v e n i j e .  O d l i č n a  o r g a n i z a c i j a .  Z v o n e  
Z a n o š k a r  n a v d u š e n .  P r a k t i č n e  n a g r a d e  v a b i j o .  

ш 

Precejšnje števi lo g ledalcev j e  
tokrat spreml ja lo  presenet l j ivo  
m n o ž i č n o  t e k m o v a n j e  — krono
meter  Alp ine,  n a  katerem j e  n a 
stopilo k a r  230 kolesar jev  i z  k l u 
b o v :  Astra, Rog, Rog-Franek, 
Sava, Vrhnika,  A d r i a  Trst, Ja
n e z  Peternel, Jakob  Štucin, Lo
gatec, JUB Dol, Brezovica, Soča 
Kobarid,  Integral i n  seveda š e  
ve l iko  kolesar jev  i z  Žirov i n  
okolice. 

T e k m o v a n j e  j e  odl ično orga
niz ira la  kolesarska sekci ja  s m u 
čarskega k l u b a  A l p i n a  p o d  po
krovite l jstvom Alp ine .  

V ek ipn i  konkurenc i  so se  iz
kazal i  tudi  d o m a č i  kolesarj i ;  
A n d r a ž  Kopač, Rok Kopač, He
l e n a  Dolenc. V z d u š j e  pravega 
kolesarskega tekmovanja,  bor
benost, doslednost  organizator
jev,  takojšn j i  rezultati, l epe  na
grade, to j e  ocena tega lepega 
t e k m o v a n j a  n a  10 k m  dolgi  pro
gi Ziri — Račeva  — Žiri. 

Se rezultati: 

Med pionirji  do 13. leta j e  
zmagal Blaž Bole (Astra Lj.) z 
rezultatom 15.57,54, drugi j e  bil 
Darko Pintarič, Rog (16.06,08), 
tret j i  pa  Andre j  Krvina, Vrhni
k a  (16.36,50). 

Pionirji  od 14—15 let: 1. Boris 
Pavš in (14.27,09), drugi j e  bil De
j a n  Bokavšek (14.57,31), tret j i  pa  
Janez  Čerin (14.59,50), vsi  Rog 
Ljubl jana.  

Ženske do 25 let: 1. Alenka 
Kajdiž, J a k o b  Štucin (15.39,60), 

Naši kolesar j i  b o d o  15. j u n i j a  odšl i  n a  1.000 k m  dolgo pot iz 
o l impi j skega  Sarajeva v Žiri. Na poti bodo  obiskal i  naše  pro
d a j a l n e  v Sarajevu, Mostarju, Splitu, Šibeniku, Zadru, Ka"" 
lovcu, Metliki i n  Novem mestu.  Žel imo j i m  srečno pot. 

Številni kolesarj i  
V p o č a s t i t e v  D n e v a  m l a d o s t i  j e  b i l o  k o n e c  p r e j š '  

n j e g a  m e s e c a  v Ž i r e h  l e t o š n j e  s i n d i k a l n o  k o l e s a r s k o  
p r v e n s t v o ;  v d e v e t i h  k a t e g o r i j a h  j e  n a s t o p i l o  p r e k "  
o s e m d e s e t  t e k m o v a l c e v .  

2. Milena Klemene, Soča Koba-
rod (16.02,81), 3. Helena Dolenc, 
Alpina (16.26,23). 

Članice nad 25 let: 1. Vida Ur-
šič, JUB Dol (15.34,47), 2. Mar
j a n a  Kokalj,  Rog — F r a n e k  
(17.29,20), 3. Ivica Kosmač,  Alpi
n a  (18.04,60). 

Veterani nad 55 let: 1. Ivan 
Jošt, Kokrica (16.32,36), 2. Edi 
Bertoncelj, Sava  K r a n j  
(18.27,09). 3. Metod Erznožnik, 
Alpina (19.05,60). 

Veterani od 50 do 55 let: 1. Vin
ko Sink, J a k o b  Stucin (15.53,70), 
2. Tone Fornezzi-Tof, Rog — 
F r a n e k  (15.56,16), 3. Miro Dvor-
šak,  Rog-Franek (15.57,15). 

Veterani od 45 do 50 let: 1. 
Franc Plestenjak, J a k o b  Stucin 
(14.24,94) 2. Tone Mulej, Janez  
Peternel j (15.49,49), 3. Pavle Ča-
dež. Gorenja v a s  (16.18,33). 

Veterani od 40 do 45 let: 1. Jo
že Hafner, Adria Trs t  (13.54,73), 
2. Milan Frelih, J a k o b  Stucin 
(14.10,47), 3. Branko Dežman, 
Soča Kobarid (14.31,43). 

Veterani od 35 do 40 let: 1. Loj
ze .Oblak, Alpina (14.05,23), 2. 
Martin Lenarčič, Adria Trs t  
(14.34,02), 3. Stane J e r a j ,  Inte
gra l  (14.34,81). 

Rekreativci do 35 let: 1. J a n e z  
Zakotnik, Adria Trs t  (13.52,10), 
2. Franci Pečelin, Alpina 
(14.05,01), 3. Jože Dovžan, Rog-
Franek (14.11,12). 

N. P. 

Ob dobri organizaciji  kolesar
s k e  sekci je  Smučarskega kluba 
Alpina lahko rečemo, da j e  pr
venstvo uspelo. Na 10 k m  dolgi 
progi od Zadružnega doma do 
Račeve in naza j  so s e  pomerili 
kolesarj i,  od pionirjev do vetera
nov. 

Rezultati: 
Med pionirji do t r inajs tega  le

t a  j e  zmagal Andraž Kopač, s ča
som 17.05,37, drugi j e  bil Uroš 
Grošelj  (18.01,68), tret j i  pa  Bošt
j a n  Velkavrh (18.02,21). 

Med pionirji od 14. do 15. leta 
j e  bil na jbol j š i  Rok Kopač, s ča
som 16.36,46, drugi j e  bil Matjaž 
Novak (16.38,29), tret j i  pa  Pri
mož Piš l jar  (16.59,71). 

Med članicami do 25 let j e  
zmaga la .  Helena Dolenc (Alpi
na), s časom 17.19,11, pred Ro
mano Vehar (OŠ Žiri) in Mirja-
no Strel (Predilnica). 

Ženske nad 25 let: 1. Marica 
Albreht  (OŠ Žiri), s časom 
18,43,42, pred Ivico Kosmač (Al
pina). 

Med veterani nad 55 let s e  j e  
izkazal Metod Erznožnik (Alpi
na), s časom 19.43,19, v kategori
j i  veteranov od 50 do 55 let pa  
Adolf Križnar (Alpina), s časom 
16.16,79, čas, s katerim bi bil 
med vsemi celo 16. 

Veterani 40 do 45 Ift :  Lojze 
Žakel j  (Alpina, s časom 18.32,19, 
Vinko Albreht (Kladivar) pa  j e  
bil drugi. 

Veterani 35 do 40 let: 1. Lojze 
Oblak (Alpina), j e  bil s časom 
14.23,17 najbol jš i  tudi med vse
mi nastopajočimi. 

Vrhunec tekmovanja  j e  pred" 
s tavl ja la  številna kategori ja  rp' 
kreativcev do 35 leta. Zmagal j® 
Franci Pečelin (Alpina), s čason^ 
14.39,13 pred Igorjem Albreh
tom (Kladivar). 

Helena Dolenc n i za  u s p  
z a  u s p e h o m :  n a  s indikalne!"  
prvenstvu  Žirov j e  zmagal*^ 
n a  kronometru  A l p i n e  j e  P' 
la  v m o č n i  konkurenc i  tretj'* 
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Obrambni d a n  v krajevni  
skupnosti 

letošnji vaj i  NNNP so svojo usposobljenost preverjali  
"••»idvsem pripadniki  civi lne zaščite in  narodne zaščite 

1 1 J  

i 

Itf dan  v krajevni  skupnosti Žiri sredi maja,  j e  bil  to-
Ščit. ("^(^dvsem preizkus enot civilne zaščite in  narodne za-
titj po vaseh in  delovnih organizacijah. Ponekod je  bilo ču-

. precejšnjega znan ja  tudi dokajšnjo  zavest o po-
tovrstnih akcij, drugje  spet pa j e  bi lo čutiti skrajno 

Hjp JJovornost. Kot kaže, j e  še vedno vel ik  problem podvaja-
^iri k l jučni  l j u d j e  niso uspeli  uskladiti. Radio 

Je skušal  pomagati, d a  b i  akci ja tekla b o l j  usklajeno. 

vkl juči la  tudi ekipa Radia Žiri, k i  j e  delovala n a  
^"1 lokaciji 

Delovno tekmovanje 
voznikov, avtomehanikov 

in avtoelektrikarjev 
Gorenjske 

v počastitev Dneva mladosti in  40-letnice osvoboditve j e  bi lo 
25. m a j a  v Žireh gorenjsko delovno tekmovanje  šoferjev, av
tomehanikov i n  avtoelektrikarjev, k i  j e  zelo lepo uspelo. 

Naša šoferja Edi Padovac i n  Milan Pipan sta n a  tekmovanju  
dosegla tretji mesti. Na fotografiji Edi Padovac 

Trebijska cesta »vpije« p o  popravilu 

Novice 
— švicarsko smučarsko 

tržišče: 
Zaradi obilice snega v ja

nuar ju  1985 j e  bila prodaja 
smuči zelo velika, j e  pa mo

žno, da s e  bodo prerazpore
dili deleži posameznih proiz
vajalcev. 

Vodilno vlogo ima ROSSI-
GNOL, sledijo HEAD in VO-
ELKL. Potem sledijo kot re-
nomirane f irme OLIN, K-2, 
KAESTLE, BLIZZARD, 
ATOMIC, DYNAMIC in DY-
NASTAR. 
FISCHER in ELAN • . .  

Darovali so: 
Danica Gašperin, Selo; 
6.000 d in  o b  smrti moža  
Franca 



TO   па1 k r m  

čestitke ob peti obletnici 
uspešnega delovanja 

NE POZABIMO 
Stara cerkev v Žireh 

Uspešen nastop pevk  o b  peti obletnici dela 

žirovski 
78 občasnik 

Izšla j e  nova številka Žirovskega občasnika. Resda 
s m o  jo  dolgo čakali, je  pa zato dvojna. Pa tudi zanimi
v a  je, s a j  prinaša mnoge prispevke iz preteklosti in  se
danjosti. 

Na fotograf i j i  j e  os tanek  s t a r e  župne cerkve,  in sicer le prezbite" 
r i j  (to j e  tisti  del  cerkve,  k j e r  s toj i  g lavni  oltar). Ostali več j i  del cer
k v e  p a  j e  žal porušen. 

Iz Žirovskega občasnika š t .  4 iz leta 1982 povzemamo informs*-'' 
j e  o tem ob jektu  umetnostnega zgodovinar ja  dr.  Franceta  Ske le#  
(1886—1972). C e r k e v  p o  n jegovi  oceni  d a t i r a  iz d r u g e  polovice Х^ј-
stoletja, leta 1913 pa j e  zasledil na strehi, ki j e  bila prenovljena letn'" 
ca 1860, pod KOROM na kamnitem stebru pa letnico 1814. Cerkev j® 
imela štiri  oltar je,  prižnico in orgle.  Bila j e  večkrat  dozidana in pf®' 
novi j ena.  Porušeni del j e  imel tri ladje,  g lavno po sredi  in d v e  stran
ski,  zvonik p a  j e  s ta l  n a  koncu cerkve  v smer i  proti Žirku. 

Po zgraditvi  nove cerkve,  s t a r e  niso porušili, k e r  s e  j e  z a  njen" 
ohranitev zavzela  C. KR centralna komis i j a  z a  v a r s t v o  spomenikov-

Kot zanimivost  n a j  povem, d a  j e  leta 1913 dr.  France Stele c f  
k e v  tudi fotograf i ra l  z u n a j  in znotraj .  Fotograf i je  p a  s o  bile objavlj®' 
n e  1914. v časopisu Ljubi te l j  k r š č a n s k e  umetnosti  — I. le tn ik  1-
zek,  v Z i rovskem občasniku p a  v številki  4. 1982. 

Naj  navedem š e  misel  Petra  Nagliča iz Žirov, katero  j e  v s v o j e ^  
članku v ŽO 5/6 zapisal:  »S p o r u š e n j e m  t e  s t a v b e  so uničili delo in 1® 
poto m n o g i h  r o k  t e r  odvzeli va s i  n j e n  a rh i t ek tonsk i  videz i n  рга^ 
podobo Žirov iz preteklih časov.« 

Tekst  In foto:  Mar jan  Piš l jar  

Zborne I JE 

P 

»DELO - ŽIVUENJE« je 
glasilo ALPINE, tovprtie 
obutve Žiri, Strojarska 
ul. 2, n. sol. o., k i  ima  ^ 
svoji  sestavi TOZD Proiz" 
vodnjo,  TOZD Prodajo 
Delovno skupnost skup '  
n i h  služb.  — Ureja S" 
uredniški odbor: Marij® 
Albreht, Tatjana Dolenc, 
Milena Lukančič, Tatjan" 
Mohorič, Helena Kavčic, 
Marjan Pišljar, Anušk^* 
Kavčič — tehnični  u r e d 
nik, Nejko Podobnik ^ 
glavni in  odgovorni ureO' 
nik.  — Izhaja mesečno^ 
naklada 2200 izvodov. F" 
tografije: Brigita ZemU^r 
rič. Tisk: TK Gorenjski 
tisk, K r a n j  


